ΟΝΟΜΑ: ………………………………………………………… ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ: ……………………………………………………
ΓΛΩΣΣΑ- ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ
ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗΣ ΑΟΡΙΣΤΟΥ – ΑΡΚΤΙΚΟΛΕΞΑ- ΣΥΝΤΟΜΟΓΡΑΦΙΕΣ

Α. ΘΕΩΡΙΑ:
1) ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗΣ ΑΟΡΙΣΤΟΥ (ΣΥΝΟΠΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗΣ):
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ:
· [image: Ανάγνωση κινούμενων σχεδίων μέλισσα]-ησε και -ήστε με « η » , αν το ρήμα ανήκει στη β συζυγία, δηλαδή τελειώνει σε « ώ » τονισμένο.  
Π.χ.  αγαπώ  αγάπησε- αγαπήστε
· -ισε και -ίστε με « ι » , αν το ρήμα είναι ρήμα σε -ίζω
Π.χ. ζωγραφίζω  ζωγράφισε- ζωγραφίστε

· ΟΜΩΣ: -είστε με « ει » όταν το ρήμα βρίσκεται στον Ενεστώτα της Οριστικής, β’ πληθυντικό, παθητικής φωνής!
Π.χ. θεωρούμαι  θεωρείστε , Εσείς θεωρείστε από τους καλύτερους γιατρούς της περιοχής. (τώρα)

ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ:
· -είτε
Π.χ. σκέφτομαι  σκεφτείτε

2) ΑΡΚΤΙΚΟΛΕΞΑ:
Ονομάζουμε τις ακροστιχίδες που σχηματίζονται συνήθως από  το πρώτο γράμμα της κάθε λέξης.
Η λέξη αρκτικόλεξο προέρχεται από τις λέξεις αρκτικός (που σημαίνει αυτός που βρίσκεται στην αρχή) και λέξη. Γράφονται  πάντα με κεφαλαία γράμματα.
Παραδείγματα:
Ο.Σ.Ε. ->  Οργανισμός Σιδηροδρόμων Ελλάδος
Κ.Τ.Ε.Λ.  Κοινά Ταμεία Εισπράξεων Λεωφορείων
3) ΣΥΝΤΟΜΟΓΡΑΦΙΕΣ:
Είναι η γραφή λέξεων ή φράσεων σε μικρότερη μορφή, παραλείποντας τμήμα ή τμήματά τους για συντομία και οικονομία χώρου. Ειδικά σε λεξικά και εγκυκλοπαίδειες που γράφονται σε χαρτί η χρήση συντομογραφιών είναι απαραίτητη και συνήθως διευκρινίζονται στις πρώτες σελίδες.
Παραδείγματα:
Π.χ.  παραδείγματος χάριν             
βλ.  βλέπε

Β. ΑΣΚΗΣΕΙΣ:
1. Γράφω τα αρκτικόλεξα όπως στο παράδειγμα:

	1) Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων:
	Α. Α. Δ. Ε. 

	2) Ανώτατη Διοίκηση Ενώσεων Δημοσίων Υπαλλήλων:
	……………………………………

	3) Αριθμός Δελτίου Ταυτότητας:
	……………………………………

	4) Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυμα:
	……………………………………

	5) Αθλητική Ένωση Κωνσταντινουπόλεως:
	……………………………………

	6) Άτομα με Ειδικές Ανάγκες:
	……………………………………

	7) Αριθμός Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης:
	……………………………………

	8) Αστυνομικό Τμήμα:
	……………………………………

	9) Αριθμός Φορολογικού Μητρώου:
	……………………………………

	10) Διαχειριστής Ελληνικού Δικτύου Διανομής Ηλεκτρικής Ενέργειας:
	
……………………………………

	11) Δημόσια Οικονομική Υπηρεσία:
	……………………………………

	12) Εθνικό Κέντρο Άμεσης Βοήθειας:
	……………………………………

	13) Εθνικός Οργανισμός Δημόσιας Υγείας:
	……………………………………






2. Γράψτε δίπλα σε κάθε συντομογραφία ολόκληρη τη λέξη με τη βοήθεια της παρένθεσης:
( τετραγωνικό μέτρο, δηλαδή, θηλυκό, ουσιαστικό, αμετάβατο, μετάφραση, αιτιολογικός, αιώνας, αντωνυμία, άκλιτο, μετοχή, γενική, και τα λοιπά, μέλλοντας )

	1) αι. 
	αιώνας

	2) αιτιολ. 
	……………………………………………………………………………………

	3) άκλ. 
	……………………………………………………………………………………

	4) αμτβ. 
	……………………………………………………………………………………

	5) αντων. 
	……………………………………………………………………………………

	6) γεν. 
	……………………………………………………………………………………

	7) δηλ. 
	……………………………………………………………………………………

	8) θηλ. 
	……………………………………………………………………………………

	9) κτλ. 
	……………………………………………………………………………………

	10) μέλλ. 
	……………………………………………………………………………………

	11) μτχ. 
	……………………………………………………………………………………

	12) μτφρ. 
	……………………………………………………………………………………

	13) ουσ. 
	……………………………………………………………………………………

	14) τ.μ. 
	……………………………………………………………………………………




3. Γράφω -ισε ή -ησε, -ίστε ή -ήστε ή -είστε, -είτε ή -είται;

	1) Σε παρακαλώ, ρώτ…………… την αδερφή σου αν θέλει να έρθει μαζί μας. (ρωτώ)

	2) Πέτρο, πότ………………… τα λουλούδια γιατί δεν πρόλαβα το πρωί. (ποτίζω)

	3) Αγνο……………… τον, δεν ξέρει τι λέει. (αγνοώ)

	4) Εσείς γεμ……………… τη λεκάνη με νερό. (γεμίζω)

	5) Η Ελένη θωρ…………… μία από τις καλύτερες γιατρούς της περιοχής. (θεωρούμαι)

	6) Σας παρακλώ να σκεφτ……………… πού θέλετε να πάμε διακοπές και να μου π…………… . (σκέφτομαι, λέω)

	7) Βοήθ……………… την όσο πιο πολύ μπορείς γιατί το αξίζει. (βοηθώ)

	8) Σεβαστ…………… την ηλικία του και αφ……………… τον να φύγει. (σέβομαι, αφήνω)

	9) Αυτός ο νόμος καταργ…………… από την 1η Ιανουαρίου. (καταργούμαι)

	10) Αυτή τη στιγμή εσείς θεωρ…………… ο πιο ειδικός για να αναλάβει το θέμα. (θεωρούμαι)

	11) Σταμάτ…………… να κάνεις φασαρία, δεν μπορώ να συγκεντρωθώ. (σταματώ)

	12) Συζήτ……………… το με την Ειρήνη και πες μου αύριο. (συζητώ)

	13) Παιδιά, χαρ…………… του ένα αυτοκόλλητο. (χαρίζω)


[image: Κινούμενα σχέδια μέλισσα με μεγεθυντικό φακό]




-είτε   πάει στο « εσείς »
-είται πάει στο « αυτός, αυτή, αυτό »
-ηστε, -ιστε πάει με « Προστακτική »
-ειστε πάει με « Οριστική »
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